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حال کارگران  خوب  نیست
کارگری،  فعال  ســهرابی»،  «احســان 
دربــاره مصوبه هیئت وزیــران با موضوع 
افزایش ســن و ســابقه بازنشســتگی که 
در روزهــای اخیر از ســوی معــاون اول 
رئیس جمهور ابلاغ شده، گفت: این ابلاغیه 
پبرو ماده ۲۶ قانون برنامه هفتم توســعه 
صادر شــده است. در بهمن ۱۴۰۲، صولت 
مرتضوی، وزیر ســابق تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی اعلام کرده بود افزایش ســن و 
سابقه بازنشستگی از ســال ۱۴۰۵ اجرائی 
می شــود. اما متأســفانه باز هم وعده ها و 
حرف های مســئولان اعتباری نداشــت و 
ایــن ابلاغیه خیلی زودتر صادر شــد. او با 
بیــان اینکه «حال کارگران خوب نیســت، 
اســتخوان های کارگران زیر بار فشار تورم 
سنگین در حال خردشــدن است» افزود: 
در چنیــن شــرایطی  اســت کــه دولت و 
وزارت کار، بــه کارگران عیدی پایان ســال 
می دهند و افزایش سن بازنشستگی را در 
این روزهای سخت ابلاغ می کنند. سهرابی 
ادامه داد: کارگران سال هاســت که همه 
مشــکلات و ســختی ها را تحمل کرده اند 
اما این اواخر بیش از حد به کارگران فشار 
می آورند و آنها را در منگنه قرار می دهند، 
این برخوردها عادلانه نیســت. به گفته او، 
بهانه افزایش ســن و سابقه بازنشستگی، 
ناترازی صندوق های بازنشستگی و بحران 
آنهاســت اما همه می دانیم که ریشه این 
ناترازی هــا چیســت و بحــران از کجا آب 
می خورد. ایــن فعال کارگری با بیان اینکه 
«اجرای اصلاحات پارامتریک با این سرعت 
و حــدت وقتــی اموال کارگــران در جیب 
دولــت و خــواص رفته، هیچ اســتدلالی 
نمی پذیرد» به ایلنا گفت: بدهی ســنگین 
دولت به تأمین اجتماعی از مرز هزار همت 
گذشته، ســالاری مدیرعامل سازمان تأمین 
اجتماعــی اذعان کرده کــه هرچه تأمین 
اجتماعی به مراکز درمانی کشــور بدهکار 
است، سه برابر آن از دولت طلبکار است. 
خب بر اســاس هر منطقی که اســتدلال 
کنیــم، راه جبران ناتــرازی صندوق تأمین 

اجتماعی، گرفتن مطالبات از دولت است.

کارگران ساختمانی  در  کماکانون انجمن های  صنفی 
یک فعال صنفی گفت: تعلل در صدور 
احــکام کانــون انجمن صنفــی کارگران 
ســاختمانی، نشــان دهنده بی توجهی به 
نیازها و مشــکلات کارگران و تشکل های 
صنفی اســت. به گزارش ایلنا، انتخابات 
کانون انجمن صنفی کارگران ساختمانی 
دو ســال پیــش برگزار شــد امــا احکام 
منتخبان هنوز صادر نشــده اســت. داود 
کشــوری، رئیس انجمن  صنفی گچ کاران 
اســتان قم، بــا انتقــاد از عملکرد بخش 
روابط کار وزارت کار در مورد کانون انجمن 
صنفی کارگران ساختمانی به ایلنا گفت: 
تعلــل در صــدور احکام کانــون انجمن 
صنفی کارگران ســاختمانی، نشان دهنده 
بی توجهی به نیازها و مشــکلات کارگران 
و تشــکل های صنفــی اســت. کارگــران 
ســاختمانی مشــکلات بســیاری دارند و 
مجموعه وزارت کار و تأمین اجتماعی باید 
این مشــکلات را حل کند نــه اینکه حتی 
مقابل تشــکل های صنفی هم بایســتد و 
فعالیت آنها را بــرای حمایت از کارگران 
ســاختمانی محــدود کند. او بیــان کرد: 
این تعلــل در صدور احــکام چه دلیلی 
دارد؟ آیا وزارت کار و مشــخصا معاونت 
روابط کار، به مشــکلات روزافزون جامعه 
کارگــری بی توجهــی می کنــد؟ این رویه 
برخلاف شــعار رئیس جمهــور در زمان 
انتخابات ریاست جمهوری است. کشوری 
بیان کرد: انجمن هــای صنفی و کارگران 
به  دنبال حقوق خود هســتند و دیگر تاب 
این بی توجهــی را ندارند. تعلل در صدور 
احــکام نه تنها به کانون آســیب می زند، 
بلکه به کل جامعــه کارگری لطمه وارد 
می کند. برخی از معاونان گذشــته نشان 
دادنــد کــه نمی توانند در جهــت بهبود 
وضعیت کارگران و تشکل های صنفی گام 
بردارند. آیا شــما نیز قصد دارید همان راه 
را ادامه دهید و کانون را به کما ببرید؟ این 
فعال کارگری ادامه داد: شما به عنوان یک 
مقام مســئول، باید از تشکل های مردمی 
که نماینــدگان واقعی کارگران هســتند، 
حمایت کنید. چرا به  جای تسهیل کارها، 
موانع جدید ایجاد می کنید؟ او خطاب به 
معاونت وزارت کار گفت: انتظار ما از شما 
اتخاذ تصمیمات عملی و پاســخ گویی به 
نیازهای جامعه کارگری است. امیدواریم 
با ورود شما به این سمت، شاهد تغییرات 
مثبتی در روابــط کار و تعامل بین دولت 
و تشکل های صنفی باشــیم. آیا وقت آن 
نرســیده اســت که کانون را از کما بیرون 
بیاورید و به  جای وعده های پوچ، اقدامات 

واقعی انجام دهید؟

قول های بی عمل

هفته پیش شــاید یکی از خبرهای مهم حــوزه کارگری این بود که 
برای گروه های کارگری سبد معیشتی خاصی را در نظر گرفته بودند 
بــا عدد بالاتر، اما گویا برخی بر عدد ۲۳ میلیون تومان تأکید داشــتند. این 
تأکید، سبب برخی مواضع شد؛ از جمله اینکه جامعه کارگری معتقد بود 
این عدد باعث می شــود کف حقوق در ســال ۱۴۰۴ به حــدود ۱۴ میلیون 
تومان برسد و موضوع در همین بازه جمع شود. این موضوع آنجا ترسناک 
شــد که مرکز آمار ایران در گزارش خود از پیشی گرفتن تورم بهمن از تورم 

دی ماه خبر داد. 
در این گــزارش، نرخ تورم بهمن ماه ســال جــاری، از افزایش بیش از 
چهاردرصدی تورم نســبت به ماه مشابه سال قبل و افزایش سه درصدی 
تورم بهمن نســبت به ماه گذشــته (دی ماه) خبر داد. طبق این گزارش در 
بهمن ماه ۱۴۰۳، شــاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشــور به عدد 
۳۰۵.۵ رســیده اســت که نســبت به ماه قبل، ۴.۱ درصد افزایش، نسبت 
به ماه مشــابه ســال قبل، ۳۵.۳ درصد افزایــش و در ۱۲ماهه منتهی به 
ماه جاری نســبت به دوره مشابه ســال قبل، ۳۲.۰ درصد افزایش داشته 
اســت. همچنین در بهمن ماه ۱۴۰۳، تورم ماهانه خانوارها برابر ۴.۱ درصد 
بوده اســت. تورم ماهانه برای گروه های عمده «خوراکی ها، آشامیدنی ها 
و دخانیــات»، ۶.۷ درصــد و برای گــروه عمده «کالاهــای غیرخوراکی و 

خدمات»، ۲.۹ درصد بوده است.
شاید همین موضوع و ترس از موج گرانی در سال آینده برخی را به این 
جمع بندی رساند که باید کاری کرد و کارزاری راه انداختند که در آن تقاضا 
شــده بود باید حقوق ها حدود ۷۰ درصد افزایــش یابد. جامعه کارگری از 
این موضوع ناراحت اســت کــه در زمانی به آنها قول هایی داده شــده و 
حــالا یکی پس از دیگری ایــن قول ها از یاد می رود. بــه هر روی، جامعه 
کارگری خیلی وقت اســت که فقط در یک نمونه صــدا و ندا می دهد که 
رئیس جمهوری صدای آنها را بشنود و به آنچه پیش از این قول داده شده، 
عمل کند. مسعود پزشــکیان علاوه بر آنچه در طول رقابت های انتخاباتی 
گفــت، ۲۶ تیر ماه نیز قول هایی به کارگران داد. رئیس جمهور آن روز گفت: 
قول می دهم بستر مشارکت مردم و بخش خصوصی را در عرصه اقتصاد 

و تولید فراهم کنیم.
همان طورکه پیش از این خبرش منتشر شده است، مسعود پزشکیان در 
روز «بهزیستی و تأمین اجتماعی» با جمعی از اعضای کانون های کارگری، 
دیدار و تأکید کرد: تولید، محور اقتصاد کشــور است و در این جلسه عطف 
به طرح مســائل مربوط به تولید، تقریبا به عمده مشــکلات کشــور اشاره 
شــد، اما یقین بدانید بدون مشــارکت، کمک و همراهی خود شما حل این 
مشــکلات ممکن نیست. پزشــکیان با بیان اینکه اگر ما به مشکلات فقرا، 
یتیمان، افراد گرفتار و کم برخوردار توجه نداشــته باشــیم و دستگیر آنان 
نباشــیم، نباید و نمی توانیم ادعای ایمان کنیم، اظهار کرد: وضعیت امروز 
ایران شایســته ملت ایران نیست و باید همه تلاش خود را برای بهبود این 

وضعیت به کار بگیریم.
رئیس جمهور منتخب با اشــاره به اظهارات مطرح شده در این جلسه 
دربــاره حاشــیه های ایجاد شــده در کمیته ســه جانبه تعامــل کارگران، 
کارفرمایان و دولت، گفت: مشــکلات ایجاد شــده در مسیر تعامل مطلوب 
طرفین این کمیته ناشی از مشکلات زیرساختی در کشور است که حل آنها 
می تواند تعاملات این کمیته را نیز ســامان بدهد. برای حل این مشــکلات 
نیــز بایــد از همه افراد توانمند و کســانی که می توانند به حل مشــکلات 

زیرساختی تولیدی و اقتصادی کشور کمک کنند، یاری بگیریم.
پزشــکیان وظیفه حاکمیت را ایجاد هماهنگی و بســتر مناســب برای 
مشــارکت خود مردم و بخش خصوصی در مسیر حل مشکلات اقتصادی 
و تولیدی دانســت و خاطرنشان کرد: بنده به شما وعده نمی دهم که همه 
مشــکلات را حل می کنم، چرا که چنیــن کاری از همه توان و ظرفیت های 
بنده و حتی دولت نیز بزرگ تر اســت، اما به شــما قول می دهم که بستر و 
هماهنگی مناسب برای مشارکت شما و بخش خصوصی و تولیدکنندگان 
را ایجاد و حفظ کنم تا با هم برای رفع مشکلات زیرساختی تولید و اقتصاد 

کشور تلاش کنیم.
رئیس جمهــور با تأکید بر اینکه باید از دعواهای جناحی و نزاع بر ســر 
قــدرت عبور کنیم، گفت: بنده این آمادگی را دارم که به هر کس که توان و 
ظرفیت حل مشــکلات را دارد، میدان، امکان و اختیار دهم، اما با او شرط 

خواهم کرد که اگر نتواند، باید پاسخ گو باشد.

پزشکیان به وعده های خود به کارگران عمل کند
حالا دبیر اجرائی خانه کارگر مازندران گفته است: رأی جامعه کارگری 
و بازنشســتگان به دکتر پزشکیان، تأکید بر اجرای عدالت و کاهش فاصله 

طبقاتی و ارتقای معیشت محرومان و مستضعفان بود.
نصــراالله دریابیگی در نشســت اعضای هیئــت اجرائی خانــه کارگر، 
هیئت مدیره کانون بازنشســتگان تأمین اجتماعی شهرســتان قائمشــهر و 
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی کارگران ســاختمانی استان مازندران با 
فرماندار قائمشــهر تأکید کرد: انتظار داریــم مجموعه دولت و مجلس و 
کارگزاران نظام در تمامی ســطوح مدیریتی بــرای تحقق آرمان های نظام 

مقدس و انقلاب اسلامی ایران همت کنند.
نایب رئیس کانون عالی بازنشستگان تأمین اجتماعی کشور ضمن تشریح 
اوضاع اسفبار کارگران و بازنشستگان گفت: کارگران و بازنشستگان شریف 
در برابر توفان سهمگین تورم و گرانی ها وضعیت بسیار ناخوشایندی دارند 
و از مســئولان محتــرم توقع داریم به وعده های خود عمل کنند. شــرایط 

کنونی کارگران و بازنشستگان در شأن آنها نیست.
در این دیدار، ابوذر قربانی، فرماندار قائمشهر، با قدردانی از همراهی و 
تعامل همه جانبه تشکیلات خانه کارگر و تشکل های کارگری بازنشستگی 
شهرســتان بــا مجموعه دولت گفت: تشــکل ها به عنــوان رابط دولت و 
جامعه کارگری و بازنشســتگان نقش مهمی را در پیشــبرد اهداف دولت 
در اســتان و کشــور دارنــد و من به عنــوان نماینده دولت در شهرســتان 
قائمشــهر تمام تلاش خود را به کار خواهم بست تا با همراهی همکاران 
گام های بلندی برای حل مشــکلات جامعه شریف کارگری و بازنشستگان 

محترم برداریم.
او از تشــکیل کارگروهی در فرمانداری با مشــارکت تشکل ها به منظور 
بررســی مشکلات این عزیزان و یافتن راهکارهای مناسب خبر داد و اظهار 
امیدواری کرد اقدامات پیش رو موجب خرسندی کارگران و بازنشستگان و 

دیگر صنوف مربوطه شود.
در این نشســت مســائلی همچــون رســیدگی به وضعیــت درمانی 
کارگران و بازنشســتگان، حمایــت از طرح هایی همچون تهیه ســبدهای 
معیشــتی از طریق اتحادیه امکان، توسعه شبکه آموزش رایگان به منظور 
ارتقای مهارت کارگران، تســهیل در اعطای وام هــای ضروری به کارگران 
و بازنشســتگان، لزوم احیای تشــکل هایی نظیر شــورای اســلامی کار در 
واحدهای تولیدی، رسیدگی به مشــکلات کارگران ساختمانی و توسعه و 

ترویج برنامه های فرهنگی در سطح کارخانه ها مورد تأکید قرار گرفت.

روزنه

گذرگذر

پاسخ  راه آهن به چند سؤال
راه آهــن جمهــوری اســلامی ایــران، ســه روز را بــرای 
پیش فروش بلیت در نظر گرفته بود، سه شــنبه، چهارشــنبه 
و پنجشــنبه قــرار بود آنهایی که برای ســال نو برنامه ســفر 
دارند، در این ســه روز برای مســیرهای غیرمنتهی به مشهد، 
مسیرهای منتهی به مشهد و برعکس به غیر از مسیر تهران-
مشهد و مسیر تهران-خواف و تهران-طبس و سمنان-مشهد 
به همراه ظرفیت باقی مانده در دیگر مســیرهای ریلی و پس 
از آن هم مســیر تهران-مشــهد، بلیت تهیه کنند. آغاز ماراتن 
خرید بلیت قطار، از ســاعت هشــت روز سه شــنبه آغاز شد. 
خانواده ها هرکدام با چند گوشــی، تبلت، لپ تاپ و پی ســی، 
منتظر ماندند تا عقربه های ســاعت روی هشت متوقف شود 
تا آغاز خان هشــتم یک ســفر را که معلوم هم نیست آخر و 
عاقبتش بــا این گرانی چطور می شــود، رقم بزنند. ســاعت 
ســپری شد و بعد از گذشــت زمان گویا بخش بسیار زیادی از 
آنهایی که در این ماراتن حضور داشتند، رقابت را واگذار کرده 
و احتمــالا با هزار حرف نامربوط بــه باعث و بانی این وضع، 
صحنه را ترک کرده اند و عطای سفر را به لقایش بخشیده اند 

و سفرشان در همان آغاز خان هشتم با شکست مواجه شد.
این روند هر چند روی اعصاب بخش زیادی از شــهروندان 
بوده و هســت و کام بســیاری را هم تلخ کــرده اما برای آن 
توضیحاتی وجود دارد و آن طورکه قائم مقام راه آهن و معاون 
مســافری راه آهن جمهوری اسلامی ایران به «شرق» توضیح 
داده، محصول روندی است که از حدود ۱۶ سال پیش شروع 

شده و مربوط به یک یا دو دولت نیست!
میرحسن موســوی دیزجی، معاون مســافری راه آهن که  
هم زمــان قائم مقام مدیر عامــل راه آهن اســت، در مواجهه 
با پرسش های «شــرق» گفته اســت: پیش فروش قطارهای 
مســافری همان طورکه شــما هم گفتیــد، از روز سه شــنبه 
آغاز شــده و تــا روز پنجشــنبه ادامه خواهد داشــت، در این 
پیش فروش هــا مطابــق اعلامی کــه از قبل انجام شــده، از 
ساعت هشــت تا ۱۰، مســافران به صورتی اینترنتی و پس از 
آن به صورت حضوری از طریق دفاتر مجاز فروش می توانند 
بلیت تهیه کنند. اما در پاســخ به این ســؤال که گفته اید چرا 
وضعیت این طور اســت و تعداد زیادی از مســافران قادر به 
تهیه بلیت نمی شــوند، باید عرض کنم کــه چند مطلب باید 
در ذهن مان باشــد. اول اینکه عرضــه با تقاضا در بلیت قطار 
مســافری، همخوانی ندارد و تقاضا به دلایلی شدیدا افزایش 
پیدا کرده است. یکی اینکه چون امنیت و آرامش سفر با قطار 
بیشتر تأمین می شود، بخش زیادی از شهروندان، تمایل دارند 
با این وســیله سفر کنند و ما هم به عنوان مسئولان این بخش 

موظفیم شرایط مناسب برای این خواسته را فراهم کنیم.
موضوع دیگر این اســت کــه قیمت قطار در مقایســه با 
هواپیما ارزان است و با افزایش قیمت بلیت هواپیما بسیاری 
از مســافران هواپیما به سمت استفاده از قطار روی آورده اند. 
همین  الان متوســط قیمت قطارهای چهار و سه ستاره ما ۲۰ 
درصد پایین تــر از قیمت بلیت اتوبوس اســت. این در حالی 
است که ســرمایه گذاری برای یک اتوبوس حداکثر در بهترین 
مدل ها، ۳۰ میلیارد تومان اســت اما برای یک قطار که حدود 
۳۲۰ نفــر را بتوانیــم در صندلی های آن جانمایــی کنیم، دو 
برابر قیمت هواپیما ســرمایه لازم است، یعنی نزدیک به ۷۰۰ 
میلیارد تومان که همه اینها دســت بخش خصوصی است و 
دولت امکان ورود به این حوزه و خرید واگن و سرمایه گذاری 

در این زمینه را ندارد.
او در پاســخ به ایــن موضوع که چه دلیلــی باعث چنین 
فضایی شــده اســت، گفت: بخــش خصوصی بــه هر حال 
در ۱۰، ۲۰ ســال گذشــته زیان داده اســت و به همین دلیل از 
ســرمایه گذاری در این حوزه خارج شــده و انگیزه کافی برای 
آن نــدارد، به همین دلیل تعداد واگن های ما کاهش پیدا کرده 
اســت و در این ســال ها به آن اندازه که باید ســرمایه گذاری 
می کردیم، با وجود زیرســاخت های ایجادشده، سرمایه گذاری 
نشده اســت. موسوی در گزارشی که از حضور مسافران برای 
خرید در سامانه خرید بلیت در بهمن ماه ۱۴۰۳ داد، گفت: در 

ماه بهمن ۱۴ میلیون نفر وارد ســامانه یکپارچه فروش بلیت 
شــده اند که در یک روز پیش فروش کل کســانی که موفق به 
خرید شــده اند، ۳۷۶ هزار نفر بوده اســت. از این ۱۴ میلیون 
نفر که وارد ســامانه شده اند، دو میلیون نفر فقط جست وجو 
کرده اند و رفته اند و از میان ۱۲ میلیون تقاضا، فقط ۳۷۶ هزار 

بلیت تهیه شده است.
به گفته معاون مسافری راه آهن جمهوری اسلامی ایران، 
برای مدیریت این موضوع باید دو، سه اتفاق بیفتد. یکی اینکه 
شــرکت های خصوصی برای خرید واگن نو و برای بازســازی 
واگن هایی که عمرشــان از ۳۰ سال عبور کرده است، تحریک 
بشــوند و انگیزه برای ســرمایه گذاری پیدا کننــد تا ما بتوانیم 
بیش از تقاضا عرضه داشــته باشیم که هر کدام از شهروندان 

هر وقت اراده کردند، بتوانند بلیت تهیه کنند.
همین جا باید بر این نکته تأکید کنم که در ســال ۱۳۸۹، ما 
دوهزار و ۲۰۰ واگن مسافری داشته ایم اما الان که دارم با شما 
صحبت می کنم، این تعداد واگن ها  بعد از خصوصی ســازی  
به جای اینکه به نزدیک پنج هزار واگن برســد، متأســفانه به 
هزار واگن رســیده اســت. این اتفــاق در دولت های مختلف 
رخ داده و بــه یک دولت ربطی ندارد که قرار باشــد موضوع 
صرفا از یک بحث فنی به بحث سیاســی تبدیل شود. در ۱۵، 
۱۶ ســال گذشــته این اتفاق افتاده اســت. من خودم ۹ سال 
اســت که در بخش مسافری هستم و از روزی که دکتر ذاکری 
وارد راه آهن جمهوری اســلامی ایران شده اند، رویکرد جدید 
دارند که زیرســاخت ها با تمرکز بر اینکه در بخش مســافری 
با مشــوق هایی، مزیت ایجاد کنیم که سرمایه گذاری بشود در 
اولویت قرار گرفته اســت. از آن ســو داریم پیگیری می کنیم 
از طریــق دولت و مجلــس آن جاهایی که بخش خصوصی 
به هر دلیل قادر نیســت وارد شود، خود دولت سرمایه گذاری 
کند و بهره برداری را در اختیار بخش خصوصی بگذارد. فعلا 

داریم پیگیری می کنیم ان شاءاالله به نتیجه برسد.
موســوی درباره نخستین روز پیش فروش سفرهای نورزی 
هــم گفت: من هنــوز آمار ریز آن روز را نگرفتــه ام اما در روز 
اول که پیش فروش بلیت همه مسیرها به جز مشهد بود، ۷۰۰ 
هزار بلیت فروش رفته اســت. معنی این مطلب این است از 
میان آنهایی که وارد سیستم شــده اند، یک تعداد توانسته اند 
بلیت تهیــه کنند اما تعداد زیادی هم بلیت گیرشــان نیامده 
است و این با توجه به مقدورات ماست. من قبول دارم که ما 
باید زیرســاخت ها را فراهم کنیم و به روزی برسیم که عرضه 
بیش از تقاضا باشــد، تا به جایی برســیم که هــر وقت اراده 

کردید بلیت بخرید و پیش فروش اصلا معنا نداشته باشد.
قائم مقام راه آهن جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به این 
سؤال که وقتی شما بلیت نفروشید من برای تأمین نیاز خودم 
ســمت بازار ســیاه و سیســتم ها موازی می روم، چه تدبیری 
برای این موضوع اندیشــیده اید، گفت: اینها همکارم نیستند. 
یک سری از اینها، افراد ســودجو هستند که ادعا می کنند من 
بلیت می گیرم و به ازای هر نفر ۵۰ یا ۱۰۰ هزار تومان دستمزد 
می گیرنــد. اگر اینها در روز پیش فــروش چنین ادعایی دارند، 
یعنی اینکه از ســامانه به نام شما می خرند که شاید شانس 
خوبی دارند. بخشــی از اینها هــم پول را از مردم می گیرند و 
بعد هم می روند و گوشــی را خاموش می کنند. یک سری هم 
هستند تبلیغ می کنند بلیت را با هتل تهیه می کنیم. خود من 
به یکی از اینها زنــگ زدم بدون اینکه خودم را معرفی کنم. 
او می گفت برای ۵۰ نفری که شــما می خواهید با اتاق هزینه 
هــر نفر ۱۶ میلیون تومان اســت. پیش فاکتور هم  می داد اما 
۷۰۰ میلیون تومان بیعانه در نظر گرفته بود. من عرض کردم 
زیر پیش فاکتور بنویس اگر نتوانســتی بلیــت بگیری باید دو 
برابر بیعانه را به عنوان خسارت بدهی و او قبول نکرد. چرا؟ 
چون او کاســب است، می گوید من می گویم بلیت می خرم و 
می روم در ســایت اگر توانستم که ۵۰ بلیت فروخته ام و اتاق 
هتل اجاره داده ام و اگر هم نتوانســتم پــول را بازمی گردانم 
و ضرری متوجه من نیســت. اینها از ایــن قبیل اند. تخلفات 
در راه آهن در این زمینه نســبت بــه بلیت هواپیما و اتوبوس 
نزدیک صفر اســت. تنها تخلفی که داریم، جعل سند است 

که جلوگیری از آن به این ســادگی نیست. به گفته موسوی، 
ما باید در این زمینه ســرمایه گذاری کنیم تا ضریب اشــغال 
ســالانه قطارهایمان به سال ۹۶ برسد که ۸۵ درصد بود، اما 
الان ضریب اشغال سالانه قطارها ۹۹٫۵ درصد است که عدد 

بسیار بالایی است.

آمار سفر آب می رود
به هر روی، عبور از خان هشــتم سفر کار بسیار پر مشقت 
و طاقت فرســایی است. آن طورکه شــواهد نشان می دهد، با 
توجه به گرانی های اخیر، در نوروز ۱۴۰۴ احتمالا افراد کمتری 
نســبت به تراکم ســال گذشــته به سفر دسترســی خواهند 
داشــت، مگر اینکه این افراد راضی شــوند با وسایل دیگری 

به سفر بروند.
مطابــق آمارهــای مرکــز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، در بخش های دیگر مانند اســتفاده از تأسیســات 
گردشــگری هم اوضاع چندان دلچســب نیست، حتی اگر در 
حوزه ساخت این اماکن رشد داشته باشیم. براساس این آمار، 
میانگین رشد تأسیسات گردشگری ایران از سال ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۲ 
فقط ۹٫۵ درصد بود. بر این اساس، رشد تأسیسات گردشگری 
در ســال ۱۴۰۰ نسبت به سال گذشــته خود ۶٫۴ درصد بود و 
در ســال ۱۴۰۱ نسبت سال ۱۴۰۰ به شــش درصد رشد رسید. 
اما میزان رشد تأسیسات گردشگری سال ۱۴۰۲ نسبت به سال 

گذشته خود بیش از ۱۰ درصد ثبت شده است.
فرخ میرشاهزاده، کارشناس حوزه گردشگری، چندی پیش 
در یک گفت وگوی رسانه ای تأکید کرده بود: «گردشگری یکی 
از صنایع درآمدزا، مولد، اشتغال آفرین و نشاط آفرین یک کشور 
محســوب می شــود، اما نگاه مسئولان و سیاســت گذاران به 
صنعت گردشــگری ایران آن گونه که باید نبوده و نتوانســتیم 

جایگاه خود را در صنعت گردشگری حفظ کنیم».
براســاس گزارش مرکــز پژوهش های مجلس، بیشــترین 
رشد صدور پروانه بهره برداری تأسیسات گردشگری در همان 
سال های اوج همه گیری کرونا اتفاق افتاد. تعداد پروانه های 
صادرشــده در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۵۵۰ پروانه بیشتر از سال 
گذشــته بود و به ۹۹۷ پروانه رســیده بــود، در حالی که این 

تعداد در سال ۱۴۰۲ به ۴۶۵ پروانه کاهش یافت.
میرشــاهزاده درباره میزان افزایــش پروانه ها گفته بود: 
«آمارســازی در حوزه صدور پروانه های گردشــگری بســیار 
شــایع اســت. هنگامی که می خواهیم بگوییم وضع چیزی 
خوب است، دست به آمارسازی کاذب در آن حوزه می زنیم. 
در این حــوزه هم برای آمارســازی کاذب اقــدام به صدور 
پروانه هــای جعلی کاغــذی می کنند و با بیــان آن اعداد و 
ارقام سعی در ارائه عملکرد مناسب دارند. اما سؤال اصلی 
اینجاســت که چه مقدار از آن پروانه های صادرشــده منجر 
به درآمدزایی شده یا منجر به ساخت و راه اندازی تأسیسات 
گردشــگری شده است. برای پاســخ به این پرسش باید آمار 
را بــه صورت عینی مشــاهده کرد که به چــه میزان صدور 
پروانه ها موجب رشــد و توسعه گردشگری شده است». این 
کارشــناس درباره آمار صدور پروانه در ســال ۱۴۰۱ توضیح 

هیجان زدگــی  «ایــن  داد: 
فرصت های  از  بهره بــرداران 
و  بــازار  اســت.  اقتصــادی 
کاســبان این حوزه احســاس 
کردند که با تمام شــدن کرونا 
خیــل عظیــم گردشــگران و 
حجم زیاد متقاضی به ســوی 
گردشــگری ســرازیر  صنعت 
می شود و این مسئله می تواند 
برای آنها سودآفرین باشد. اما 
با نگاهی به وضعیت صنعت 
کمتر  ایــران،  در  گردشــگری 
می شود  پیدا  ســرمایه گذاری 
که سرمایه گذاری آن از جنس 

خدمات و گردشگری باشد».

نگاه

زهره  قلیچی

روایتی از موانع سفر برای آغاز سال جدید

خان هشتم سفر
هوای اســفند روی دور بهاری اش افتاده و یخ زدگی روزهای 
قبل از صبح امروز کمتر شــده اســت. خورشید هم بازی اش 
گرفته و از پشــت ابرهایی که گاه و بی گاه پیوستگی شان را در 
آســمان از دست می دهند، خود را نشــان می دهد و دوباره 
پنهان می کند. به آخر اســفند که نزدیک می شویم، بوی عید 
توی کوچه و خیابان مثل نو عروســی چابک، خرامان خرامان 
راه می  رود و عطر خودش را افشــان می کند. بعد هوای سفر 

به سر می زند و دلت لک می زند که شهر شلوغ پر از دود، آهن و سرب را رها کنی 
و به گوشــه ای بخزی تا وزن خستگی یک سال دویدنِ مدام، از روی شانه هایت 
برداشــته شــود، اما انگار ســفر هفت خان دارد که اگر همه آنها را یکی پس از 

دیگری از سر بگذرانی، تازه به خان هشتم می رسی که خودش 
داستان قصه های هزار و یک شــب است و حسین خان کرد 
شبستری. خان هشتم ســفر پس از تمام خان ها، تهیه بلیت 
اســت که کلی روی اعصاب و روان مسافر پا می گذارد و حالا 
با توضیحاتی که معاون مســافری راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران به «شــرق» داده، دلیلش این است که ۱۴ میلیون نفر 
وارد ســامانه یکپارچه خرید بلیت می شــوند و فقط حدود 
۴۰۰ هزار نفر موفق شــده اند بلیت های خود را خریداری کنند! دلیلش هم نبود 
برخی از امکانات سخت افزاری اســت که باید پول باشد تا بتوان در این حوزه 

سرمایه گذاری کرد.

در ســال ۱۳۸۹، مــا 
دوهــزار و ۲۰۰ واگــن 
داشته ایم،  مســافری 
اما الان که دارم با شما 
صحبــت می کنم، این 
از  بعد  واگن ها،  تعداد 
به  خصوصی ســازی، 
نزدیک  به  اینکه  جای 
برسد،  واگن  هزار  پنج 
متأسفانه به هزار واگن 

رسیده است
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